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بازدید سفیر تاجیکستان 
از موزه سینما

رئیس سازمان سینمایی در افتتاحیه بازار فیلم 
فجر گفت: بازار فیلم فجر سبب می شود تا آثار نسل 
فیلمساز جدید، قابلیت و توان معرفی به بازارهای 
جهانی را داشته باشد. بیست وچهارمین بازار فیلم 
با حضو رئیس سازمان سینمایی کشور و مهمانان 
خارجی از ۲۱ کشور، در برج میلاد افتتاح شد. 
در این مراسم محمد خزاعی، در خصوص اقبال 
فیلم های تولید شده در بخش بین الملل گفت: 
سالانه براساس برخی آمارها، حدود ۱0 هزار فیلم 
در سراسر جهان تولید می شود که از این میزان، 
حدود 6 هزار فیلم، موفق به حضور در اکران های 
جهانی می شوند. این درحالی است که اقبال این 
فیلم ها در سطح بین الملل، منوط  بازاریابی خوب 
هر یک از آثار است. وی افزود: علم بازاریابی، 
تعاریفی از طبقات مختلف را مطرح کرده است که 
طبقه مهم آن، »نیاز مشتری« یا »نیاز مخاطب« 
را شامل می شود و در این نیازسنجی، محصولات 
فرهنگی، در آخرین طبقه عرضه قرار می گیرند. 
در واقع بازاریابی، هنر سختی است که در صورت 
قرار گرفتن محصولات فرهنگی در طبقه آخر 
این نیازسنجی، فروش این محصولات سخت تر 
می شود و اعتراف پخش کنندگان فیلم در سراسر 
جهان مبنی بر فروش فیلم به عنوان دشوارترین 
مرحله در نظام تولیداتی، مبین این امر است. 
خزاعی ادامه داد: وجود بخش بازار، کمک بزرگی 
به سهولت در فروش فیلم ها می کند البته که 

نباید فروش فیلم را با فروش اقلام مصرفی دیگر 
یکی دانست. اصولا فیلم و خرید آن، کار ساده ای 
نیست و بازارها بیشتر به دنبال ملاقات دوطرفه 
هستند تا در خصوص محصولات با یکدیگر بحث 
کرده و در صورت توافق، نسبت به نیاز خریدار، 
فیلم ها ارائه و بازبینی شود. وی عنوان کرد: طی 
چه دهه اخیر در کشور ما تنها چند کارگردان قادر 
به معرفی فیلم های خود در عرصه بین الملل شده 
و خریدار جهانی پیدا کرده اند، اما برای سینمای 
امروز جهان، این قابلیت از میان رفته و با ظهور 
نسل جدید و فناوری های پیشرفته، هر کارگردانی 
می تواند محصولات خود را در بازار ارائه کرده و 
برای آن مشتری پیدا کند. این اتفاق سبب شده 
تا رقابت هم در جشنواره های ایران و هم در بازار 

جشنواره های جهانی بسیار جدی تر شود.
 رقابت در بازار سخت است

رئیس سازمان سینمایی کشور، رقابت در بازار 
جهانی را سخت دانست و تاکید کرد: علاوه بر 
سختی های رقابت، بازار جهانی نیز با دشواری هایی 
مواجه است که فیلم سازان باید در کنار مزایای 
این بخش، به آن توجه کنند. سختی کار در این 
بخش، قراردادن شکل درستی از فیلم ها در اختیار 
متقاضیان آثار است چرا که فروش فیلم، پروسه ای 
زمان بر است و با یک گفت وگو، زمینه برای فروش 
فیلم مهیا نخواهد شد. بنابراین با یک روانشناسی 
و روابط عمومی درست، باید قادر به تشخیص 

این باشیم که خریدار، به دنبال چه فیلمی است. 
وی ادامه داد: در حال حاضر کارگردانان، به یک 
برند تبدیل شده اند و دیگر همانند قدیم، تنها 
چند کارگردان از هر کشور، مورد اقبال خریدار 
جهانی قرار نمی گیرد چرا که خود فیلم، نوع سوژه 
و نحوه پرداخت آن است که منجر به جذب خریدار 
جهانی شده و آن را به خریداری محصول ترغیب 
می کند. بنابراین وجود بازار در جشنواره ای همانند 
فیلم فجر، غنیمتی بسیار بزرگ است که اولا به 
انحصار نام های قدیمی در بازارها و اکران جهانی 
پایان می دهد و ثانیا، سبب می شود تا آثار نسل 
فیلمساز جدید، قابلیت و توان معرفی به بازارهای 
جهانی را داشته باشد. این ظرفیتی بسیار بزرگ 
برای جشنواره فجر است که محصولات خود را در 
شکلی کلان، در معرض دید و انتخاب کمپانی ها و 
پخش کننده های بزرگ منطقه و جهان قرار دهد تا 
سینمای ایران، شاهد بسط مضمونی خود در اکران 
بین المللی بوده و بیش از هر زمان دیگری، در یک 
نظم نوین جهانی، به محک پرده های سینماهای 

جهان درآید.
 استقبال خوب 

خزاعی حضور پخش کنندگان منطقه ای و 
خارجی با تمرکز بیشتر بر کشورهای منطقه را از 
جمله شاخصه های بازار جهانی امسال معرفی کرد 
و گفت: نگاه ویژه به فناوری های نوین، برگزاری 
کارگاه ها و نشست های تخصصی در حوزه بازار و 
بازاریابی صنعت تصویر، حضور پلتفرم ها سینمایی 
بین المللی از دیگر شاخصه های این دوره از بازار 
جهانی است. وی اظهارداشت: در حال حاضر ۴ 
پاویون با حضور هیاتی از هنرمندان و و فیلمسازان 
کشورهای روسیه، سوریه، عراق و لبنان در بازار 
جهانی امسال صورت گرفته است.همچنین 
غرفه داران و خریداران ایرانی، خارجی، شرکت های 
پخش و توزیع خارجی به شکلی فعال در این بازار 
حضور دارند. علاوه بر بازار فیلم بخش »تک شو« 
نیز با دعوت از شرکت های مربوطه جلوه ویژه ای 
به بازار فیلم داده است. خزاعی ضمن اشاره به 
حضور فیزیکی ۲۱ کشور در بازار جهانی فیلم 
فجر افزود: با توجه به وقفه یکسال و نیم و بعد از 
تلفیق و برگزاری بخش بین الملل جشنواره فیلم 
فجر، استقبال نسبتا خوبی از این بازار صورت 

گرفته است.

محمد خزاعی مطرح کرد

بازار فیلم فجر ظرفیتی 
برای معرفی آثار نسل جدید به بازارهای جهانی

بیـــن المـــلل
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 اعتصاب صدها هزار نفری 
کارگران معترض در فرانسه

صدها هزار معترض فرانسوی سومین موج بزرگ 
اعتصاب سراسری را علیه برنامه  اصلاحات بازنشستگی 
دولت فرانسه به اجرا گذاشتند. به گزارش فارس، 
اتحادیه های تجاری فرانسه سومین موج بزرگ اعتصاب 
و تظاهرات را علیه برنامه دولت برای طولانی تر کردن زمان 
کار فرانسوی ها پیش از بازنشستگی اجرا کردند؛ اعتصابی 
که طبق برآورد دولت پاریس بیش از ۷۵0 هزار نفر در 
آن شرکت کردند. به نوشته پایگاه شبکه »فرانس۲۴«، 
سومین اعتصاب بزرگ کارمندان و کارگران معترض 
فرانسوی علیه لایحه اصلاحات بازنشستگی جنجالی 
دولت »امانوئل ماکرون«، رئیس جمهور فرانسه در 
سالجاری میلادی اجرا شد. این اعتصاب یک روز بعد از 
شروع جلسات بحث و مناظره در پارلمان فرانسه درباره این 
لایحه برگزار شد. رسانه های فرانسوی نوشتند: اتحادیه ها 
برای اعتصاب کارمندان حوزه های مختلف و ریختن 
مردم در سطحی گسترده به خیابان های فرانسه فراخوان 
دادند که در نتیجه مجددا خدمات در چندین بخش اعم 
از حمل ونقل عمومی و توزیع محصولات پالایشگاه ها در 
سراسر فرانسه مختل شد. در اولین روز اعتصاب بزرگ 
فرانسوی ها در سال ۲0۲۳ که در اواسط ماه ژانویه اتفاق 
افتاد، طبق برآوردها بیش از یک میلیون نفر در خیابان ها 
تظاهرات کردند. ماکرون ادعا کرد تغییرات پیشنهادی 
دولتش در نظام بازنشستگی برای اصلاح این نظام رو به 
زوال ضروری است اما اتحادیه ها معتقدند با راه های دیگر 
از جمله افزایش مالیات ثروتمندان می توان مشکلات 
مربوط به نظام بازنشستگی را حل کرد. یک روز پیش از این 
اعتصاب سراسری کارمندان چند صنف فرانسه، پارلمان 
این کشور بحث درباره قوانین اصلاح نظام بازنشستگی را 
شروع کرد؛ این جلسات یک آزمون برای توانایی ماکرون 
در زمینه اعمال تغییرات بدون برخورداری از یک اکثریت 
موثر در پارلمان محسوب می شَود. طبق اعلام وزارت 
کشور فرانسه، بیش از ۷۵0 هزار نفر در اعتراضات در 
سراسر فرانسه شرکت کردند که از این میان ۵۷000 تن در 
پاریس تظاهرات کردند. با این وجود، اتحادیه تجاری بزرگ 
»سی.جی.تی« اعلام کرد، طبق برآورد سازمان دهندگان 
این اعتصاب ها، تعداد شرکت کنندگان حدود دو میلیون 
نفر بوده است. در شهر »رن« در شمال غرب فرانسه، بین 
معترضان و نیروهای پلیس درگیری صورت گرفت  و 
طبق اعلام پلیس ۱۳ تن بازداشت شدند. سطح شرکت 
در سومین اعتصاب بزرگ سال ۲0۲۳ فرانسوی ها کمتر از 
روز دوم  بود. اتحادیه سی.جی.تی تعداد شرکت کنندگان 
در دومین اعتصاب بزرگ ۲0۲۳ را ۲.۸ میلیون نفر اعلام 
کرد. طبق اعلام این اتحادیه در اعتراضات پاریس حدود 
۴00 هزار نفر شرکت کردند و در روز های اول و دوم 
اعتصاب های ۲0۲۳ به ترتیب حدود ۴00 هزار و ۵00 هزار 

نفر در اعتراضات پاریس حضور پیدا کردند.

دیمیتری مدودف:

اوکراین می  داند بازنده جنگ با روسیه است
کوتــــاه

نایب  رئیس شورای امنیت ملی روسیه تاکید کرد: 
اوکراین می  داند بازنده جنگ با روسیه است، جنگ 
اوکراین در حالی پایان می  یابد که این کشور حدود ارضی 
جدید خود را پذیرفته است. به گزارش مهر به نقل از تاس، 
نایب  رئیس شورای امنیت ملی روسیه اظهارکرد: اوکراین 
به تدریح آماده پذیرش واقعیت ارضی تازه خود می  شود. 
»دیمیتری مدودف« نایب  رئیس شورای امنیت ملی 
روسیه در واکنش به اظهارات برخی مقامات اوکراین مبنی 
بر اینکه گفته می  شود غرب آماده تجزیه اوکراین براساس 
سناریوی کره است، آن را اولین گام به رسمیت شناختن 
واقعیت  های ارضی موجود در اوکراین دانست. مدودف در 
پیامی در کانال تلگرامی خود نوشت: برخی امید به اتحاد 
مجدد با سرزمین  های سابق دارند. اما چنین نظریه  پردازی 

تنها مصرف داخلی )در اوکراین( دارد. مدودف ادامه داد 
که موضوع قابل توجه دیگری در اینجا مطرح است. اینکه 

کی یف در واقع یک اشاره بزدلانه به این موضوع کرده 
است که هیچ پیروزی )در نبرد با روسیه( در کار نخواهد 
بود. در بهترین حالت، تقسیم این کشور به بخش  ها رخ 
می  دهد. اما در واقع، این )پذیرش( اولین گام برای شناخت 
واقعیت  هایی است که در میدان نبرد به وقوع پیوسته 
است. رئیس  جمهور سابق روسیه بیان داشت: در این میان، 
دونباس و دیگر مناطق به بخشی از روسیه تبدیل می  شوند 
که بزرگ  ترین کشور با حاکمیت کامل و مهیب  ترین 
سلاح  هاست. پیش از این، »الکسی آرستویچ« مشاور 
سابق رئیس دفتر ریاست جمهوری اوکراین در اظهاراتی 
عنوان کرد که اوکراین قدرت پیروزی در نبرد با روسیه 
ندارد و کشورهای غربی آماده اجرای سناریو دو کره در 

این کشور هستند.

 چین:
از رقابت با آمریکا نمی ترسیم 

سخنگوی وزارت خارجه چین گفت: هیچ هراسی از رقابت 
با آمریکا نداریم، اما روابط سالم و باثبات بین دو کشور به نفع 
طرفین است. به گزارش مهر به نقل از اسپوتنیک، مائو نینگ، 
اظهارکرد: پکن هیچ ترسی از رقابت با آمریکا ندارد؛ اما به این 
نتیجه رسیده که روابط سالم، هم به نفع چین است و هم 
آمریکا. مائو نینگ افزود: چین از رقابت اجتناب نکرده یا از آن 
هراس ندارد ولی ما با استفاده از مفهوم رقابت برای تعریف 
تمام روابط چین- آمریکا مخالف هستیم. وی گفت: رابطه 
سالم و باثبات بین آمریکا و چین به منفعت مردم هر دو کشور 
بوده و علاوه بر این، انتظار مشترک جامعه بین المللی است. 
سخنگوی وزارت خارجه چین تاکید کرد که پکن روابط با 
واشنگتن را مطابق اصول پذیرفته شده دوجانبه، همزیستی 
مسالمت آمیز و تعامل سودمند ایجاد خواهد کرد و در عین 
حال، از منافع حاکمیتی، امنیتی و توسعه ای خود حفاظت 
می کند. وی تصریح کرد: موفقیت چین و آمریکا یک فرصت 
است نه چالشی برای طرفین. برای توسعه هر دو کشور و 
سعادت مشترک پکن و وانشگتن، روی کره زمین جای 

کافی وجود دارد. 
 

 مشارکت هند با روسیه 
در تکمیل جنگنده »چک میت«

روسیه از مشارکت احتمالی هند در تکمیل و توسعه 
جنگنده نسل پنجم »چک میت« خبر داده است. به گزارش 
فارس، منابع خبری روسی از مشارکت محتمل هند با روسیه 
در توسعه و تکمیل  جنگنده نسل پنجم »چک میت« خبر 
دادند. به گزارش خبرگزاری »تاس« یک منبع نزدیک به 
شرکت فناوری دولتی »روستک« گفت که هیات روسی که 
در نمایشگاه بین المللی هوایی »هند ۲0۲۳« شرکت می کند، 
قصد دارد در مورد همکاری با این کشور در ساخت و توسعه 
هواپیماهای نسل پنجم به ویژه جنگنده تاکتیکی سبک 
»چک میت« گفت وگو کند. روسیه در نمایشگاه بین المللی 
هوایی  ماسک در ۲0۲۱  سال از جدیدترین جنگنده تک 
موتوره خود به نام چک میت رونمایی کرد. هواپیمای جدید 
برگرفته شده ازجنگنده نسل پنجم »سوخو۵۷-« است. این 
جنگنده جدیدترین سامانه ها را دارد و مجهز به فناوری های 
هوش مصنوعی است. این جنگنده تک موتوره جدید مبتنی 
بر فناوری رادارگریز و دارای محفظه داخلی برای تسلیحات 
هوا به هوا و هوا به سطح است. این جنگنده محموله ای بالغ 
بر ۷ تن را حمل می کند و می تواند تا 6 هدف را مورد اصابت 
قرار دهد. نشریه آمریکایی »نشنال اینترست« در توصیف 
این جنگنده نوشت: »چک  میت« یک جنگنده پنهانکار چند 
منظوره تک موتوره، تک صندلی نسل پنجم و هواپیمای 
تاکتیکی سبک توسعه یافته سوخو است. به نظر می رسد این 
جنگنده از موتور مورد انتظار روسیه استفاده می کند و دارای 
یک کابین خلبان شیشه ای پیشرفته با طرح بسیار مشابه 

جنگنده نسل پنجم »سوخو۵۷-« روسیه است.

»ویکتور اوربان«، نخست وزیر مجارستان در یک جلسه 
ویدئو کنفرانسی با اتحادیه اروپا خواستار بازنگری تحریم های 
اعمال شده علیه روسیه شد و درباره نابودی اقتصاد اروپا 
هشدار داد. به گزارش فارس، به رغم اتفاق نظر کشورهای 
غرب اروپا درباره اعمال تحریم ها علیه روسیه، نخست وزیر 
مجارستان با هشدار درباره نابودی اقتصاد این قاره خواستار 
بازنگری در این تحریم ها شد. دفتر نخست وزیری مجارستان 
خبر داد که ویکتور اوربان، نخست وزیر این کشور طی نشست 
ویدئوکنفرانسی با سران اتحادیه اروپا که به منظور تدارک 
نشست آتنی سران برگزار شد، درباره تبعات تحریم های 
اتحادیه اروپا علیه روسیه هشدار داد. به گزارش خبرگزاری 

روسی تاس، نخست وزیر مجارستان از رهبران اتحادیه 
اروپا و کشورهای عضو خواست که رایزنی ها بازنگری را در 
تحریم ها علیه روسیه را آغاز کنند. این نشست مجازی با 
شرکت »چارلز میشل« رئیس شورای اروپا، رئیس جمهور 
بلغارستان و نخست وزیران لهستان، بلژیک، فنلاند، مالت 
و مجارستان برگزار شد تا طرف ها درباره نشست دو روزه 
اتحادیه اروپا رایزنی کنند. قرار است نشست اتحادیه اروپا 
در بروکسل روزهای نهم و دهم فوریه )۲0 و ۲۱ بهمن ماه( 
برگزار شود. دفتر نخست وزیر مجارستان درباره سخنان 
ویدئو کنفرانسی نخست وزیر این کشور در این نشست گفت: 
»ویکتور اوربان مجددا در مورد اوکراین خواستار آتش بس 

فوری، گفت و گوهای مسالمت آمیز و بحث های سیاسی 
اساسی در مورد تحریم های بروکسل شد که اقتصاد اروپا را 
ویران می کند.« طبق گزارش ها، قرار است در نشست آتی و 
دوره اتحادیه اروپا درباره جنگ اوکراین و وضعیت اقتصادی 
اروپا بحث و تبادل نظر شود. هشدار اوربان درباره پیامدهای 
ناشی از تحریم های اروپا علیه روسیه بر اقتصاد این قاره در 
شرایی مطرح شده که او و دیگر مقام های این کشور بارها 
مخالفت خودشان را با اعمال تحریم ها علیه روسیه اعلام 
کرده اند. چندی قبل بود که نخست وزیر مجارستان به دنبال 
تشدید فشارهای اتحادیه اروپا به این کشور برای همراهی با 
تشدید فشارها ضد مسکو اعلام کرد که اعمال تحریم ها علیه 
روسیه را به همه پرسی می گذارد. ویکتور اوربان اظهارکرد: 
تصمیم گیری درباره تحریم ها به صورت دموکراتیک نیست 
بلکه بروکرات های بروکسل تصمیم می گیرند. شهروندان اروپا 

هزینه تحریم را می پردازند اما کسی از آنها سوال نمی کند.

مجارستان:

تحریم  روسیه در حال نابودکردن اروپاست

رئیس منطقه خودمختار چچن معتقد است: جنگ در 
اوکراین به زودی و با پیروزی روسیه و »به زانو در آمدن 
غرب« پایان می یابد. به گزارش فارس، »رمضان قدیروف«، 
رئیس منطقه خودمختار چچن که نیروهایش در اوکراین 
برای روسیه می جنگند پیش بینی کرد، جنگ اوکراین تا 
پایان سالجاری میلادی و با پیروزشدن قوای روسیه پایان 
خواهد یافت. نشریه »نیوزویک« نوشت: قدیروف به رغم 
اینکه انتقاداتی را به فرماندهان نظامی روسیه و برخی جوانب 
عملیات نظامی کرملین در اوکراین وارد کرده، تاکید کرد، 
روسیه در پایان این جنگ که »تا پایان سالجاری میلادی« 
رقم می خورد پیروز خواهد شد و کشورهای اروپایی »به 
اشتباه بودن اقداماتشان پی خواهند برد.« قدیروف بیان 

کرد: »غرب به زانو  درخواهد آمد و طبق معمول، کشورهای 
اروپایی مجبور خواهند شد در همه حوزه ها با فدراسیون 
روسیه همکاری کنند. هیچ نتیجه دیگری غیر از این وجود 
نخواهد داشت و نباید وجود داشته باشد.« قدیروف در مطلبی 
که در کانال خود در پیام رسان »تلگرام« منتشر کرد، لهستان 
را به دلیل حمایتش از کی یف تهدید کرد. او نوشت: دولت 
ورشو منابع نظامی خودش را به انتها رسانده است، »چه 
می شود اگر روسیه بعداز جنگ اوکراین شروع به نازی زدایی 
و غیرنظامی کردن کشور بعدی کند؟« پیش از این کرملین 
یکی از اهداف عملیات نظامی در اوکراین را »نازی زدایی« 
این کشور خوانده بود. قدیروف همچنین بیان کرد: روسیه 
می تواند به برگزاری یک همه پرسی استقلال در منطقه 

»سیلسیا« در لهستان »که یک وضعیت مستقل ویژه کسب 
کرده« کمک کند. اواخر دیماه، رئیس منطقه خودمختار 
چچن گفته بود جنگ کنونی در اوکراین، با توجه به اتحاد 
دشمنان روسیه، جنگ جهانی سوم است. او در سخنرانی 
افزود: »اگر در نظر بگریم که دشمنان روسیه کاملا با یکدیگر 
متحد شده اند، این بدان معناست که جنگ در اوکراین، جنگ 
جهانی سوم است.« رئیس چچن گفت: »اگر به اوضاعی که در 
کشورهای اروپایی است بنگریم شاهد تظاهرات و مشکلات 
هستیم و مردم این کشورها، سران و رهبران خود را طرد 
می کنند حال آنکه ما کسی را طرد نمی کنیم و اوضاع آرامی 
داشته و مشکلی نداریم و رئیس جمهور روسیه نشست ها و 

دیدارهای خود را به صورت طبیعی انجام می دهد.«

رئیس جمهور چچن: 

جنگ اوکراین تا آخر 2023 با پیروزی روسیه پایان می یِابد

در دیدار با مجید انتظامی عنوان شد
تکریم مفاخر هنر انقلاب 

اسلامی، وظیفه دولت است
در ادامه طرح تکریم و دیدار با اهالی 
فرهنگ، هنر و رسانه در ایام دهه مبارک 
فجر انقلاب اسلامی مدیرعامل صندوق 
اعتباری هنر به دیدار مجید انتظامی 
رفت. سیدمجید پوراحمدی مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر، همزمان با دهه 
فجر انقلاب اسلامی با مجید انتظامی 
هنرمند نامدار عرصه موسیقی دیدار و 
گفت  وگو کرد. پوراحمدی در این دیدار 
ضمن قدردانی از خدمات این هنرمند 
در تداوم و اعتلای موسیقی کشورمان 
گفت: استاد مجید انتظامی یکی از مفاخر 
تاریخ هنر انقلاب اسلامی هستند که 
توانست با کارنامه  ای ارزشمند نام بلند 
پدر خود را حفظ کند. آثار خلاقانه ایشان 
روایتگر غم و شادی مردم ایران است و 
همیشه در خاطره جمعی مردم ماندگار 
خواهد بود. مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی افزود: صندوق اعتباری هنر توجه 
ویژه  ای به اهالی فرهنگ و هنر به خصوص 
اساتید نامدار این عرصه دارد. وظیفه 
ماست که ضمن تکریم و حمایت مادی 
و معنوی از آنها از تجارب و دانش این 
هنرمندان بهره برداری کنیم. در این 
دیدار مجید انتظامی ضمن بیان خاطرات 
حرفه  ای خود، با اشاره به برخی مشکلات 
و دغدغه  ها در حوزه موسیقی کشور بیان 
داشت: اهل فرهنگ و هنر از موثرترین 
سرمایه  های کشور محسوب می  شوند 
و بدون تردید آنها عاشق وطن خویش 
هستند و این عشق را با زبان هنر در 
آثارشان بیان می  کنند. در خدمت به آنها 
باید اهتمام داشت. مجید انتظامی متولد 
۱۸ اسفند ۱۳۲6 در تهران، موسیقیدان، 
آهنگساز، نوازنده ابوا و مدرس موسیقی 
اهل ایران است. او از دهه ۱۳۵0 برای 
بیش از ۸0 اثر سینمایی موسیقی متن 
نوشته   است و با دریافت ۴ سیمرغ بلورین 
برای فیلم  های بای سیکل ران، روز واقعه، 
آژانس شیشه  ای و دیوانه  ای از قفس 
پرید مشترکا به همراه حسین علیزاده و 
محمدرضا علیقلی برنده بیشترین سیمرغ 
بلورین در بخش بهترین موسیقی متن 
جشنواره فیلم فجر است. انتظامی از 
برگزیدگان هشتمین همایش چهره  های 
ماندگار در سال ۱۳۸۹ است و در سال 
۱۳۹۳ به عنوان جهادگر عرصه فرهنگ و 

هنر نشان افتخار دریافت کرده  است.

پیام آزادی:
برای صدای »نصیریان« موسیقی ساختم

موسیقی  درباره  بهارنارنج«  »هفت  فیلم  آهنگساز 
بخش  هایی که علی نصیریان آواز می  خواند، گفت: تونالیته 
)مایه( صدای او را با موسیقی هماهنگ و از آن استفاده 
کردیم، موسیقی را بعد از خواندن ایشان ساختیم. پیام آزادی 
با تاکید بر اینکه کارگردان فیلم »هفت بهارنارنج« به او اعتماد 
داشته است، به »ایرنا« بیان داشت: آزادی عمل من در این 
فیلم بالا بود و تقریبا کنترل تمام بخش  هایی از موسیقی 
)soundtrack( را فرشاد گل  سفیدی کارگردان به من 
سپرده  بود. البته اعمال نظرهایی انجام شد. جاهایی بود که من 
هم اعمال نظر می  کردم، البته با توجه به اینکه این موسیقی 
فیلم است، می  توان باور داشت که تهیه  کننده نظر نهایی 
را می  دهد. در کنار اینها با نظرهایی که دادم موافقت شد. 
آهنگساز فیلم »هفت بهارنارنج« درباره تجربه  اش از تماشای 
فیلم در سالن سینما اظهارکرد: وقتی فیلم را در سالن سینما 
دیدم، موسیقی کاملا متناسب بود. گاهی فیلم را در سینما 
تماشا می  کنیم اما صداگذاری به شکلی است که موسیقی 
شنیده نمی  شود یا شرایط کاملا هجو دارد و موسیقی گم 
می  شود. اما صدا و موسیقی در فیلم »هفت بهارنارنج« کاملا 
متناسب هم بودند. در برخی از صحنه  ها احساس کردم شاید 
می  توانستم به یک ساز افکت بهتری بدهم. او با اشاره به فضای 
فیلم که در آن پیرمردی در ویلا به تنهایی زندگی می  کند، 
گفت: اگر می  خواستیم فقط به موسیقی ایرانی بپردازیم به 
فضای ویلا و پیرمرد تنها نمی  خورد. شاید برای پیرمردی 
قاجاری بیشتر از سنتور حتی عود استفاده می  کردم، اما 
فضای این فیلم فضایی نزدیک به اروپای شرقی و سرد بود. به 
همین دلیل از سازهای زهی و سازهای بادی استفاده کردیم. 
آزادی ادامه داد: از کمانچه و سه تار در ساخت موسیقی فیلم 
استفاده کردیم، اما کنترل کردیم و اجازه ندادیم که زیاد تاثیر 
داشته باشند. صدای ساز سه  تار در تنهایی پیرمرد وارد می  شد 
به صورتی که هر جایی »شمس« )پیرمردفیلم( را می  دیدیم 
سه تار همراهی می  کرد این قدمتی بود که به دلیل سن به او 
داده بودیم. آزادی با بیان اینکه از ایده تا اجرا و پایان ضبط 
سازها پنج ماه طول کشید، افزود: به خاطر جنس فیلم سعی 
کردیم فضای فیلم را احساساتی نکنیم و فضای دراماتیک در 
آن زیاد نشود. زیرا با شخصی مواجه بودیم که تنها بود و در 
برزخی زندگی می  کرد. باید این حد را حفظ می  کردیم؛ سعی 
کردم ملودی ساده  ای برای آن بسازم. آهنگساز فیلم »هفت 
بهارنارنج« درباره میزان تاثیر شخصیت نصیریان در ساخت 
موسیقی توضیح داد: بخش  هایی که علی نصریان خودش 
می  خواند، تونالیته )مایه( صدای او را با موسیقی هماهنگ 
و از آن استفاده کردیم و موسیقی را بعد از خواندن ایشان 
ساختیم. برای صدای نصیریان که قبلا خوانده بود، موسیقی 
ساختیم، ولی احساس کردم هرچه موسیقی پیچیده نباشد، 
بهتر است. مانند سادگی و پیچیده بودن است که فقط دنبال 

عاشقی است.

زاهدی نظام الدین شمس الدین زاده، 
سفیر تاجیکستان با هیات همراه از 
موزه سینمای ایران بازدید کرد. 
سفیر تاجیکستان در بازدید از موزه 
سینمای ایران گفت: برای دیدن 
فیلمی از سینمای تاجیکستان که 
در بخش بین الملل جشنواره فیلم 
فجر شرکت دارد به موزه سینما 
آمدم و از اینکه در یک باغ زیبای 
فیلمی  خاص  معماری  با  ایرانی 
از یک هموطنم را دیدم، بسیار 
خوشحالم. وی افزود: محی الدین 
مظفر از سینماگران جوان و معروف 
که  است  تاجیکستان  سینمای 
فیلم او به نام fortune در بخش 
بین الملل جشنواره فیلم فجر شرکت 
دارد. امیدوارم این فیلم مورد توجه 
سینماگران و داوران جشنواره قرار 
گیرد. سفیر تاجیکستان خاطرنشان 
کرد: همانطور که می دانیم برای 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
ایران برنامه های فرهنگی زیادی 
تدارک دیده می شود و برگزاری 
جشنواره فیلم فجر یکی از آنهاست. 
این جشنواره هر سال فیلم های خوبی 
را جمع آوری می کند و هنرمندان 
مطرح و سرشناس از کشورهای دیگر 
فیلم های خود را به این جشنواره 
ارسال می کنند و خوشبختانه مورد 
استقبال قرار می گیرند. هنرمندان 
تاجیکستان در سال های اخیر در 
چند جشنواره ایرانی شرکت کردند 
و فیلم هایشان مورد استقبال داوران 
و سینماگران ایران قرار گرفته است. 
زاهدی نظام الدین شمس الدین زاده 
بیان کرد: فیلم fortune فیلمی 
بسیار تاثیرگذار است و هر فردی که 

این فیلم را می بیند متاثر می شود. 


